
1/4

kuryr 24. června 2022

Štěpán Cháb: Co nám (ne)řekl Petr Fiala
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Téměř přesně na den před měsícem ohlásil generál ve výslužbě Andor Šándor tiskovou

konferenci, kde sliboval odhalení informací stran bezpečnosti České republiky. Vykulil se

z toho marketing, který měl obyvatelům republiky za laciný peníz střelit bunkry pro

možnou válku na našem území. Byla to psina. Včera ráno Úřad vlády oznámil, že k národu

promluví premiér Petr Fiala. Od svého nástupu celému národu popřál jen pěkný Nový

rok. Jistě nám konečně řekne něco důležitého. A mohl začít poeticky a s tradicí – mým

nádorům… A byla to psina jako s tím Šándorem. Premiér jen nerozprodával bunkry, ale

naši budoucnost.

A začal tím, že za všechno může Babiš. Jeho rozhazovačnost stojí za stoupající inflací v

Německu, Rakousku, ve Velké Británii. Proč i tam? No protože i tam nastupuje inflace,

krize, předražené energie. Něco na způsob, když Babiš jako ministr financí všechno házel

na Kalouska. Na někoho se to hodit musí. Covidové rozkrádání státního rozpočtu a měsíc

co měsíc rána na solar podnikatelům a živnostníkům, to se muselo podepsat na stavu

české i světové ekonomiky. Fiala, zdá se, nepochopil, že když jde přednést projev před

národem, měl by se chovat jako státník. Ale nevadí, státnické chování jsme tu neviděli už

od… jsme tu ještě neviděli.
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Zásadním sdělením Fialova projevu bylo, že na tom dělají. První velké gesto učinil při

oznámení, že na vládě se dohodli na poskytnutí 66 miliard korun na cílenou pomoc

domácnostem s platbami za energie. A to s platností od října. Nemusíme se prý bát,

poskytnuté peníze odkloní tu nejhorší pohromu. Výborně, to se mi ulevilo. Dalším

klíčovým rozhodnutím vlády bylo odpuštění plateb za obnovitelné zdroje, jinak řečeno

daně na soláry, které všichni platíme u každé zálohy ČEZu. To domácnosti ušetří až 600,-

měsíčně, řekl premiér. Zaplatí to za nás stát. No není to báječné?

Petr Fiala nedodal a neobkroužil děsivými gesty, že všechny ty úlevy jdou z kapes

daňových poplatníků. To znamená, že vláda sice přijde dejme tomu s almužnou 1000,- v

jedné ruce, kterou vám podbízivě nabídne k dramaticky vysokým cenám za energie, ale

druhou rukou… asi tou neviditelnou trhu… vám z peněženky vytáhne tisíce tři. Protože tak

to prostě funguje. Bude stoupat cena pohonných hmot. Ejhle, támhle letí kus té podbízivě

nabídnuté tisícovky. Nákup potravin pro rodinu. A ejhle, támhle letí další kus z tisíckovky,

který už tisícovku dávno překonává. Vzhůru totiž neletí jen ceny plynu a elektřiny, ale

automaticky i všeho ostatního.

Dám to na příkladu, který mi samotnému vyrazil dech. Občas si koupíme pilinové brikety

do jedněch kamen, kam se velké špalky nevejdou. Naposledy jsme si je museli koupit letos

v lednu. Jedna paleta stála 5200,-. Před dvěma týdny jsem nakoukl k obchodníkovi, kde si

je kupujeme. Už je měl za 7300,-. Řekl jsem si, sakra, to je fičák. Jenže včera jsem se

podíval znovu. 9500,- za tu samou paletu pilinových briket. Dávám tomu týden, a cena

bude na dvojnásobku původní sumy. To je tak morbidní nárůst, že to nevykryje žádných

66 miliard. Vládní pomoc tak může vypadat jako Fialovo legendární snížení daně na

pohonné hmoty o korunu padesát, které benzín fakticky zlevnilo o pár haléřů na jedno

dopoledne. Pak už to zase bylo eldorádo.

A tak opatření vlády povede k jedinému. Samozřejmě, že u plateb za plyn nebo elektřinu

mnohým domácnostem krátkodobě pomůže. Jenže takové výdaje ze státní kasy z

dlouhodobého hlediska zase povedou ke zvyšování inflace a prodlouží křeče.

A, teď je tu otázka, dává to smysl, když naši elektřinu stále a bez povšimnutí vlády,

přeprodáváme sami sobě přes burzu v německém Lipsku, kde se námi vyrobená elektřina

profiltruje přes zlodějské kapsy spekulantů a „obchodníků“, abychom si tu samou

elektřinu koupili 50x dráž? Žádné zákony ČR a ani směrnice EU nás na burze v Lipsku

nedrží. Slouží jen pro až nesnesitelné mlaskání několika málo zlodějů, kteří sedí u

počítače burzy a jejich konto na úkor České republiky nechutně bobtná. Dává v této

souvislosti smysl, když vláda oznámí, že hodí do ekonomické bídy 66 miliard z kapes

daňových poplatníků?

Ono to házení viny na Babiše je takové milé, ale nedává smysl, jelikož vláda Petra Fialy se

chová daleko destruktivněji. Babiš se potýkal s covidem. A v rámci celoplanetárního

šílenství nechával zavírat živnosti, podniky, firmy a platil jim kompenzace, nechával doma

statisíce zaměstnanců, kterým platil kompenzace, do toho, v rámci šílenství, dával

miliardy do respirátorů, dezinfekcí, do očkování. On neměl, když tedy podlehl

marnotratnosti lockdownů, jinou možnost. Neměl žádnou burzu v Lipsku, z které mohl

vystoupit. Tu Fiala má.
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Má i možnost jednat s Ruskem o plynu. Má ji, nejsme s Ruskem ve válce a kšeft je kšeft.

Buď ten plyn teď budeme mít, nebo ho mít nebudeme. Je to zaprodanecké? Není, vždyť si

plyn z Ruska kupujeme od překupníků z Německa za trojnásobnou cenu. Je to ten samý

ruský plyn, který bychom si koupil tak jako tak. Ale zásadní rozdíl je, že bychom nedostali

v rámci ideologického přesvědčení republiku ekonomicky do kolen. Tady je to samozřejmě

nejisté. Protože pokud ekonomickou válku s Ruskem dovedeme sankcemi do extrému,

plyn nebude. Ale ten pak nebude ani z Německa, protože Německo kupuje ruský plyn.

A co emisní povolenky? Před volbami jich měl náš nynější premiér plná ústa. O těch

jedná? Půjde jejich cena dolů? Vystoupíme ze spekulantského trhu s povolenkami a

ulevíme tak domácnostem i firmám? Co, pane premiére? Chystáte nějaké rozmáchlé gesto

i nad nimi? Nebo jen úplně zbytečně zvednete dluh státu, protože vaši ochranu si zaslouží

jen kšeftaři jak s plynem, tak s elektřinou a povolenkami?

Tyto tři kroky by nás nedostaly z krize, ale rozhodně by velmi citelně ulevily ekonomice

domácností, podniků i státu. Ale my ten krok neuděláme. Dělají je státy Evropské unie,

ale my ne. A tak likvidujeme státní rozpočet na desítky let dopředu, protože prostě

nemáme státníky, kteří by uměli vést stát z krize.

A zlevňovat elektřinu, když stát vlastní 70 % ČEZu? Ne, promiňte, to by urazilo akcionáře,

kteří drží těch 30 % a kde se skrývají prachy bývalých i současných politiků, protože ČEZ

je takové prasátko pro ta naše čuňátka. A na ten sahat nebudeme. Kolik kmotrů a šedých

eminencí bychom tím popíchli? Jistě děsivou fůru. A že bychom to udělali jako na

Slovensku, kde obdobné jídelně pro čuňátka vyhrozili, že jim zvednou morbidně daně,

pokud nedojde ke zlevnění elektřiny? Ne, také ne, to by ta naše čuňátka měla moc málo v

korýtku. Na Slovensku se to povedlo. U nás se o to ani nepokusíme.

Dále Fiala divoce zagestikuloval nad plány do budoucnosti. Zásadní je prý dostavba

Dukovan. Ta bude, protože je klíčová. A jen taková otázka. Kolik to stojí? A jak dlouho

taková dostavba trvá? Já jen abychom se toho někdy dočkali. Za deset let to bude stát? A

pak, až to zadlužení až po uši, protože taková dostavba jaderného reaktoru, to není jako

rohlík na krámě, to půjde do stovek miliard, spustíme nový reaktor… a pošleme námi

vyprodukovanou elektřinu z reaktoru, který jsme zaplatili z našich daní, na burzu v Lipsku

a zaplatíme za ni zase padesátkrát víc, než kolik stojí její výroba? A je si tady vůbec někdo

jistý tím, že nám Evropská unie do té doby jádro nezakáže úplně? I když se teď ocitla v

dočasně podporovaných (tolerovaných) zdrojích energie, přesto se výbory Evropského

parlamentu usnesly před nedávnem na tom, že podpora jádra je tragická chyba a

rozhodně od ní upustíme. K čemu nám pak takové Dukovany budou? Jako muzeum? To

bude sakra drahé muzeum. Mohli bychom ho třeba nazvat – Muzeum české naivity.

Pak premiér řekl, že začneme vykupovat ze soukromých rukou elektrárny. Ozvěna z

minulosti, kdy ODS elektrárny při privatizaci za nízký peníz prodala, za velký peníz a

uprostřed masivní krize je začne předražené vykupovat. Kuriózní na tom je, že začne

vykupovat i elektrárny, které nám unie brzy zakáže používat. Není to nějaká malá domu

pro spřátelené kmotry? Přece bychom je nenechali na holičkách, takoví my Češi nejsme.

Přece. Ale že se ta ODS činí, za hubičku předala prosperující trh kamarádíčkům v

devadesátkách. Když ten teď začal prodělávat a chystá se jeho rušení, vykoupí ho za
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hromadu peněz a bude se tvářit, že je vše v pořádku. Výkup nás tedy nevytrhne, jen ho

budeme další desetiletí splácet. Koupíme si tak zmetek, který půjde za pár let do stoupy. I

na ně pak namontujeme cedule s nápisem – Muzeum české naivity? A nutno dodat,

vykupovat se ten herberk bude z peněz vybraných z peněženky daňového poplatníka.

A že by Petr Fiala jakkoliv reagoval na rozpad hnutí STAN a jeho šarvátky se zákonem,

které jdou až do Fialova bezprostředního okolí? Ani náznakem. My jsme svatí a

nedotknutelní a děkujeme pěkně, zní z vlády zlověstné mlčení.

Promluva k národu se panu Fialovi nepovedla. Neřekl nic, jen slíbil roztočit vrtuli u

helikoptérových peněz, ale to má být naprosto krajní řešení v době katastrofy. Té se dá

ovšem stále vyhnout. Jen mít v čele státníky.

Štěpán Cháb
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